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-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

بزرگ ترین چالش فارابی در سال جدید انتخاب آثار خوب است

بخش تازه راه اندازی شده به 
نام کلینیک فیلمنامه، چه 

ارتباطی با خانه فیلمنامه که 
قبلاً راه اندازی کردید، دارد؟ 

خانـــه فیلمنامه یک ســـامانه دیجیتال 
اســـت کـــه شـــما بـــه محـــض اینکـــه 
فیلمنامـــه را بارگـــذاری می کنیـــد بـــه 
شـــما حتـــی تاریـــخ جوابگویـــی را هم 
اعـــام می کنـــد. در کل سیســـتم مـــا 
فیلمنامـــه به صـــورت اتوماتیک گردش 
می خـــورد. کارشناســـان می خواننـــد و 
بـــرای افـــرادی که بـــا عنوان مشـــاوران 
فیلمنامـــه بیـــرون از فارابی هســـتند، 
بـــه صـــورت کارتابـــل دیجیتال ارســـال 
می شـــود آنهـــا می خواننـــد نظـــرات را 

اعمـــال می کننـــد و بـــر می گرداننـــد.
این ســـازمان خانه فیلمنامه ماســـت. 
در کنـــار خانـــه فیلمنامـــه یـــک تجربه 
اندوخته چند ده ساله در فارابی وجود 
داشـــت به اســـم فیلم نـــگار کـــه آنها به 
آسیب شناسی ســـاختاری فیلمنامه ها 
ورود کـــرده بودنـــد. دوســـتان مـــا در 
فیلم نگار پیشـــنهاد دادنـــد مثل خیلی 
از جاهـــای دیگـــر دنیـــا کـــه کلینیـــک 
فیلمنامـــه مرســـوم اســـت، کلینیک را 
راه بیندازیـــم. حتـــی عـــده ای بـــه من 
گفتند چرا اســـم کلینیک را به کار بردید 
گفتم مشـــابه آن در دنیا با همین اسم 

وجود دارد.
آنهـــا  بـــه  اینجـــا  در  می توانیـــم  مـــا 
و  بدهیـــم  ســـاختاری  مشـــاوره های 
فیلمنامه هـــا را ارتقا بدهیـــم. البته که 
این برای فارابی رســـالت ایجاد نمی کند 
کـــه اگـــر فیلمنامه ارتقـــا پیدا کـــرد وارد 
مرحله تولید شـــود ولی یکی از خدمات 
ماســـت. مگر قرار اســـت همه خدمات 
ناظـــر به تولیـــد باشـــد؟ ایـــن خدمات 
ناظـــر بـــه خـــود فیلمنامه اســـت. من 
هم اســـتقبال کردم از طرح دوســـتان 
فیلم نـــگار و کلینیـــک فیلمنامـــه با این 

مأموریـــت در فارابی مســـتقر شـــد. 
 و در عین حال اگر اثر پخته تر 

شود در آن مرحله امکان 
ساخت آن وجود دارد. 

بایـــد دوبـــاره بیایـــد در چرخـــه خانـــه 
فیلمنامـــه قـــرار بگیـــرد و بررســـی ها 
صـــورت بگیرد چـــون دو مکانیـــزم جدا 

هســـتند. 
 ایام نمایشگاه کتاب یک 
تفاهمنامه بین معاونت 

فرهنگی و بنیاد فارابی ایجاد 
شد که ما را به اینکه بحث 
اقتباس در سینما جدی تر 
گرفته شود، امیدوار کرد. 
پیش از این دوره هم یک 
طرح حمایتی از تولیدات 

فیلم های اقتباسی وجود 
داشت که چند اثر هم 

برگزیده شدند. نگاه شما به 
فیلم های اقتباسی چیست؟ 
از 5 اثری که در دوره قبل در 

شورای فیلمنامه افتباسی 
تصویب شده بود فقط 

اسمی از اثر آقای صدرعاملی 
شنیدیم، سرنوشت بقیه به 

کجا رسید؟ 
 اقتبـــاس در فارابـــی ادوار مختلفـــی 
داشته؛ یک دوره کتاب خریدند گفتند 
اینهـــا را فیلمنامه کنید. یـــک دوره هم 
گفتنـــد تهیه کننـــده خـــودش کتـــاب 
بیـــاورد و تبدیل بـــه فیلمنامه کند. یک 
دوره هم مســـابقه گذاشـــتند. ماحصل 
این بـــود کـــه از بیـــن اینها نهایتـــاً 5-4 
اثـــر را انتخـــاب کردنـــد کـــه تولیـــدش 

انجام بشـــود.
اقتباس، کار سختی است. گاهی اوقات 
فیلمنامـــه نوشـــتن از اقتبـــاس کردن 
بسیارآســـان تر است. شما در مقام کام 
می توانید بـــه ذهنتان وســـعت بدهید 
امـــا وقتی جزئیات را بـــه تولید می آورید 
و می خواهیـــد بـــه یـــک فیلمنامه قابل 
تولیـــد تبدیل کنید بـــا محدودیت های 

تصویرســـازی مواجه می شوید.
بـــه خاطـــر همیـــن آثـــار اقتباســـی را 
بررســـی کردیم امـــا در نهایـــت باز هم 
که وضعیت اقتباس در کشور وضعیت 
مطلوبی نیســـت. اقتبـــاس چه کمکی 
می کنـــد؟ در مســـائل و موضوعاتـــی که 
مـــا بـــه داســـتان یـــا فیلمنامه بـــه یک 
ایده خوب نمی رســـیم می توانیم برویم 
ســـراغ یـــک اثـــر اقتباســـی خـــوب و از 
آنها کمـــک بگیریـــم. دوم در آثاری که 
قبـــاً در قالب کتـــاب بین مـــردم نفوذ 
داشـــتند و امتحـــان خودشـــان را پس 
دادند و مورد اقبـــال قرار گرفتند معلوم 
می شـــود که آن روایت، آن داستان، آن 
کاراکترها بـــرای مردم جذابیـــت دارد و 
وقتـــی آن را تبدیـــل به فیلـــم می کنید 
درواقـــع روی مـــوج جذابیت داســـتان 

ســـوار می شوید.
توافقنامه مـــا با معاونـــت فرهنگی هم 
ایـــن بـــود که ببینیـــد ما کتاب شـــناس 
نیســـتیم. کار ما سینماســـت. شـــمای 
ناشـــر  شـــمای  و  فرهنگـــی  معاونـــت 
می توانیـــد بـــه مـــن بگوییـــد کـــه الان 
کدام کتـــاب بیشـــترین اقبـــال را بین 
مـــردم دارد و پرفروش تـــر اســـت. امـــا 
اینکـــه در ایـــن موضوعاتـــی کـــه نظام 
مسائل شـــما برای تولید اســـت، کدام 
کتاب یا اثر داســـتانی خلق شده که اثر 
قابل اتکایی اســـت، دیگـــر در تخصص 
شماســـت. شـــما بیاید این مشـــورت را 
بـــه مـــا بدهید و مـــا مبتنی بر مشـــورت 
شـــما بتوانیـــم فیلمنامه نویـــس را بـــا 

کتاب متصل کنیم و نهایتـــاً ببینیم که 
خروجی چگونـــه اثر اقتباســـی خواهد 

 . د بو
 سرنوشت آن چند اثر که 
رسانه ای شدند چه شد؟ 

در مـــورد آن چنـــد اثـــر ما یک بررســـی 
مجـــددی در فارابـــی صـــورت دادیـــم. 
بـــه نظرم در مـــورد یک تعـــدادی از آنها 
می شود با تأمل بیشـــتری صحبت کرد 
و قابلیـــت تولید دارند امـــا یکی دو تای 
آنهـــا به لحـــاظ هزینه های تولیـــد برای 
ما همچنان قابل بحث هســـتند. یکی 
از آنهـــا هـــم محصولی اســـت کـــه آقای 
صدرعاملی دارد کار می کند که انشـــاالله 
کار مشـــترک ما و کانـــون خواهد بود. 

 سال گذشته جشنواره 
فیلم کودک و نوجوان برگزار 

نشد؛ فقدان مهمی که در 
نتیجه اش برخی منتقدان 
تأکید کردند که سینمای 
کودک و نوجوان از مسیر 

اصلی خود خارج شده 
چراکه این بخش از سینما 

نه در گیشه خروجی ای مثل 
سینما دارد و نه بخش های 

خصوصی انگیزه فعالیت 
در این حوزه را دارند. فارابی 

هم اگر از کارهایی در این 
رابطه حمایت می کرد برای 

آن بود که جشنواره اش 
خالی نباشد. با توجه به آنکه 
یک سال برای ارزیابی و حتی 

بسترسازی در این رابطه 
فرصت داشتید به برپایی 

دوره تازه این جشنواره 
که مهر ماه برگزار می شود 

امیدی هست؟ 
بـــه نکتـــه خوبی اشـــاره کردیـــد؛ اینکه 
خیلـــی اوقـــات دســـت بـــه برگـــزاری 
جشـــنواره ای زدیـــم تـــا فقط جشـــنواره 
داشـــته باشـــیم؛ به این صورت که برای 
جشـــنواره جنس جـــور می کردیـــم نـــه 
برای ســـینمای کـــودک و نوجوان! خود 
من در ابتدای قبول مسئولیت مخالف 
این نـــوع مواجهه بـــا جشـــنواره بودم. 
ماجـــرای ســـینمای کـــودک و نوجـــوان 
خیلی غـــم انگیز تر و پیچیده تـــر از این 
اســـت که با یکی- دو ســـال بشـــود آن را 
حل کرد. نظام ســـازی و ارزش سازی ای 
کـــه در ایـــن ســـال ها در ســـینما انجام 
داده ایم به گونـــه ای بوده که کارگردانان 
و تهیه کنندگان را از ســـینمای کودک و 
نوجوان دور کرده ایم. همین شـــده که 
ردپای کمتری از خاقیت در این بخش 
می بینیـــم. همکاران من ایـــن روزها در 
دبیرخانه جشـــنواره مشـــغول برگزاری 
ســـینما نوســـتالژی هســـتند. کارکـــرد 
این ســـینما برای ما فقـــط پخش فیلم 

نیســـت بخشـــی از آن جهـــت برپایـــی 
فیلم هـــای  پخـــش  و  بزرگداشـــت ها 
قدیمی کودک و نوجوان است. بخشی 
هم برای ارزیابی با این محوریت اســـت 
کـــه ایـــن فیلم هـــا و موضوعـــات برای 
کودکان و نوجوان امروز جذاب هســـت 
یـــا نـــه؟ همیـــن مســـأله گویـــای ایجاد 
تغییر در ادبیات کودک و نوجوان است 
و اینکـــه نـــوع مطالبه برای فیلمســـازی 
ایـــن گـــروه ســـنی هـــم متفاوت شـــده 
اســـت. تفاوتـــی کـــه نیازمند پاســـخ به 
ســـؤالاتی از آن اســـت که ایـــن مطالبه 
را چـــه کســـی پاســـخگو اســـت؟ همان 
فیلمسازهای قدیمی؟ باید ببینیم روی 
افراد برای انجام این کار ســـرمایه گذاری 
کرده ایـــم یـــا نـــه! از ســـویی بایـــد دید 
نسلی که این شـــکاف را پر کنند تربیت 
کرده ایـــم؟ کســـانی کـــه درایـــن رابطـــه 
کارکردند اغلب تک مضـــراب بوده اند. 
مســـأله ســـینمای کـــودک و نوجـــوان 
این اســـت کـــه اگـــر خواهـــان اهمیت 
یافتن آن هســـتیم نباید از هیچ بخش 
اکوسیستم و زیست بوم سینما غفلت 

 . کنیم
    آیا مضامین پیشنهادی از 

سوی شما باعث نمی شود که 
نگاه شخصی مؤلف محدود 

شود؟ آیا آثار خارج از این 
مضامین هم مورد حمایت 

شما قرار می گیرند؟ 
این مضامیـــن تنها به آثـــار جهت دهی 
می کننـــد، نه اینکـــه آنهـــا را غربالگری 
کننـــد. وقتی دربـــاره کـــودک و نوجوان 
صحبـــت می کنیـــد حتمـــاً چالش های 
اصلـــی و موضوعات تربیتـــی آنان برای 
مـــا مســـأله هســـتند. مـــا قرار نیســـت 
برای کـــودک و نوجـــوان، فیلـــم خنثی 
بســـازیم. امـــا ایـــن شـــاخص ها، جزو 
محورهای اولویت دار مـــا برای حمایت 
هستند و ســـعی کردیم آثار را به سمت 
آنان ســـوق بدهیم. در این میان حتماً 
آثاری هم وجود دارند که ممکن اســـت 
شـــاخص های مهـــم دیگـــری داشـــته 

 . شند با
 چینش کارشناس های شما 

که پشتوانه اعتباری این 
تشخص هستند، به گونه ای 
بوده که تنوع نگاه ها در نظر 

گرفته شود؟ 
پیش از این در فارابی شـــوراها از جمله 
شـــورای کـــودک، شـــورای اجتماعـــی، 
شورای مقاومت، شـــورای اقتباس و... 
تصمیم گیرنـــده بود امـــا در دوره جدید 
به عنوان مثال اگـــر فیلمنامه ای درباره 
نوجوانان و مســـأله آمـــوزش و پرورش 
به فارابی بیایـــد برای چنـــد کارگردان، 
و  ه  تهیه کننـــد و  یـــس  مه نو فیلمنا
کارشـــناس تربیتی حـــوزه نوجـــوان در 

ج از فارابـــی ارســـال می شـــود و  خـــار
مجمـــوع نظـــرات آنـــان را جمع بنـــدی 
می کنیـــم. ممکـــن اســـت بـــرای یـــک 
از کارگردان هـــای  نفـــر  فیلمنامـــه دو 
ســـینمای ایـــران نظـــر بدهنـــد و بـــرای 
فیلمنامـــه دیگـــر آدم هـــای دیگـــر نظر 
بدهند. با این شـــیوه هم ســـلیقه واحد 
بـــر چیدمـــان و انتخـــاب فیلم ها حاکم 
نمی شـــود و هم آن نقدهایی که معمولاً 
بـــه این شـــوراها وجود داشـــت برطرف 
شده اســـت و ما از بیشـــینه ظرفیت در 
ســـینمای ایـــران در ارزیابـــی طرح ها و 

فیلمنامه هـــا بهـــره ببریم. 
 علت برگزار نشدن جشنواره 

فیلم کودک و نوجوان سال 
گذشته کمبود کمی و کیفی 

فیلم ها عنوان شد. 
البته اگر می خواســـتیم می توانســـتیم 
بـــا آن رویکردها فیلم ها را برســـانیم اما 

نخواســـتیم و نیت مـــان این نبود. 
 در فهرست تازه اعلام 

شده هم فیلم های کودک و 
نوجوان، غایب هستند. 

کمـــی بعدتر که مشـــخص شـــود آنها را 
هم اعـــام می کنیم. دســـت مان برای 
جشـــنواره پر اســـت. با موافقـــت آقای 
دکتـــر جبلی در جلســـه مشـــترک بین 
مدیران سازمان ســـینمایی و معاونین 
محترم صداوسیما، در حال تولید فیلم 
ســـینمایی دربـــاره یکـــی از کاراکترهای 
تلویزیونی هســـتیم. چنـــد اثر دیگر هم 
در دست تولید اســـت و به امید خدا با 
دســـت پر وارد جشـــنواره خواهیم شد. 

 در این آثار، سهم انیمیشن 
هم در نظر گرفته شده 

است؟ چون سال گذشته در 
شرایطی که کسی فکرش را 
هم نمی کرد، دو انیمیشن 
»پسر دلفینی« و »لوپتو« 

نجات دهنده بودند. 
مأموریت هـــای  در  انیمیشـــن  البتـــه 
فارابی تعریف نشـــده اما در جشـــنواره 
کودک و نوجوان، ســـهم آن لحاظ شده 

و در فراخـــوان هـــم اعـــام کرده ایم. 
 از کارنامه کاریتان در سال 

گذشته راضی هستید؟ 
همـــه  علی رغـــم  گذشـــته  ســـال  در 
تبـــع  بـــه  ســـینما  کـــه  ســـختی هایی 
جامعه بـــا آنها مواجه بود، مـــا در بنیاد 
ســـینمای فارابـــی حرکـــت همه جانبه 
را آغـــاز کردیم و فارابـــی صرفاً معطوف 
بـــه تولیـــد نبـــود. بیـــش از 50 رویـــداد 
مختلف در ســـالی کـــه همه بـــه دنبال 
ســـینمایی  جامعـــه  کـــردن  منفعـــل 
بودند، بـــا اســـتقبال اهالی ســـینما در 
فارابـــی برگزار شـــد. عاوه بـــر رویداد 
VFX SUMMIT کـــه اتفاقـــی مهـــم در 
حـــوزه جلوه های بصـــری بـــود، رویداد 

سینماســـامت از دیگـــر اتفاقات مهم 
ســـال گذشـــته بود که عاوه بر تکریم 
نظام پزشـــکی و پرســـتارانی که در دوره 
کرونا خدمـــت کردند، تولید آثار مرتبط 
با این مســـأله را هم در پی داشت و سه 
اثر برگزیـــده رویداد سینماســـامت به 
مرحله ایده پـــردازی و تولیـــد فیلمنامه 
رســـیدند. همچنین ســـینماتکیه را که 
عـــرض ارادت جامعـــه ســـینمایی بـــه 
ســـاحت حضرت اباعبدالله حسین)ع( 

بود هـــم برگـــزار کردیم. 
 این حرکت فارابی تداومی 
هم در جریان فیلمسازی 

سینماگران باورمند به این 
نگاه داشت؟ 

امسال ســـینماتکیه را برده ایم به سمت 
رویـــداد ایده پـــردازی در مـــورد هفـــت 
شـــخصیت از اصحـــاب ابی عبدالله که 
تبدیـــل بـــه فیلمنامه شـــوند. در بحث 
بین الملـــل بـــا وجـــود تمام مســـائل و 
مشـــکات و حتـــی ســـعایت هایی که از 
داخل ایـــران علیه ســـینمای ایـــران در 
جهان انجام می شـــد، بشـــدت فعالانه 
عمـــل کردیـــم. از حضور در جشـــنواره 
برلین منع شـــده بودیم اما در جشنواره 
کن، شانگهای و جشـــنواره فیلم مسکو 
حضـــور مقتدرانـــه داشـــتیم و توافقات 
خوبـــی هم بـــا کشـــورهای مختلـــف از 

جمله روســـیه حاصـــل کردیم. 
 در تولیدات مشترک 
سینمایی به نتیجه ای 

رسیدید؟ 
هم بـــا چیـــن و هـــم روســـیه توافقات 
اولیـــه صـــورت گرفـــت. البتـــه تولیـــد 
مشـــترک کار بسیار ســـخت و زما نبری 
اســـت چـــرا کـــه رســـیدن بـــه ادبیـــات 
مشـــترک، داســـتان مشـــترک و نظـــام 
تولید و کنترل پروژه مشـــترک ســـخت 

زمانبر هســـتند.  و 
 الان اثری هست که به 

مرحله تولید رسیده باشد؟ 
یک پروژه مشـــترک با روســـیه تقریباً به 

سرانجام رسیده است. 
 آن طور که از اخبار برمی آید 

بخش عمده ای از فعالیت 
شما متمرکز در بخش 

فیلمنامه بوده است. 
بلـــه، تولیـــد فیلمنامه تبدیـــل به خط 
تولیـــد مســـتمر قـــوی شـــده اســـت. 
اصلی تریـــن مشـــکل مـــا در تولیـــدات 
ســـینمایی پارســـال ایـــن بود کـــه اصاً 
فیلمنامه ای نداشـــتیم یعنـــی تولیدات 
ســـال قبل فارابی دوســـالانه بـــود و به 
ســـال 98 و 99 برمی گشـــت. من که در 
1400 بـــه فارابـــی آمدم هیـــچ فیلمنامه 
قابل اتکایی نداشـــتیم. امســـال حجم 
انبوهـــی از فیلمنامه هـــا را تولید کردیم 
یا قـــرارداد نگارش بســـتیم کـــه به نظر 

مـــن تا ســـه، چهار ســـال دیگر دســـت 
فارابـــی از جهـــت فیلمنامه پـــر خواهد 
بـــود؛ همـــه اینهـــا محصـــول حرکـــت 

یک ســـاله فارابـــی بوده اســـت. 
 کرادفاندینگ یا همان 

جمع سپاری مالی که در 
فارابی اتفاق افتاد، چه 

خروجی داشت؟
 اینهـــا مکانیزم هـــای جدیـــد تأمیـــن 
مالـــی بـــرای ســـینمای ایـــران خواهـــد 
بود. پارســـال فارابی نزدیـــک به حدود 
250درصـــد افـــزون بـــر تفاهمنامه بین 
خودش و ســـازمان سینمایی که همان 
بودجه فارابی اســـت، تولید انجام داده 
اســـت. ضمن اینکه در ســـال گذشته، 
هزینـــه تولیـــدات را مدیریـــت کردیم. 
ما هیچ تولیـــد بالاتر از 20میلیـــارد را در 
ســـال گذشـــته اجازه ندادیم که صورت 

 . بگیرد
 حتی برای کارهایی مثل 

»سینمامتروپل« یا »بهشت 
تبهکاران«؟ 

در فیلـــم آقـــای جوزانـــی مـــا 50درصد 
شـــریک هســـتیم، ولـــی در فیلم هایی 
کـــه تولیـــد خودمـــان بـــوده هزینه هـــا 
را بشـــدت مدیریـــت کردیـــم. پارســـال 
فیلمنامه هایی داشـــتیم که برآوردشان 
40 میلیـــارد بـــود و بـــا وجـــود برتری ها 
بـــا بـــاور بـــه اینکـــه فارابـــی تنظیم گـــر 
ملـــی ســـینمای کشـــور اســـت، اجـــازه 
ندادیـــم تولیدشـــان آغـــاز شـــود. همه 
ایـــن اتفاقات در ســـالی افتـــاد که همه 
فکـــر می کردند چـــراغ ســـینمای ایران 
فعالیت هـــای  لااقـــل  یـــا  خامـــوش 
ســـینمایی کـــم خواهد شـــد. بـــه گواه 
کارمنـــدان قدیمـــی فارابـــی و از همـــه 
مهم تر به گـــواه آماری که خدشـــه پذیر 
نیســـت، فارابی در یک سال گذشته به 
انـــدازه یک فارابی 10ســـاله کار کرد؛ چه 
در حـــوزه مالی و چـــه در حـــوزه تولید. 
مـــا بالاتریـــن میانگین ســـرمایه گذاری 
در تولید را در 10 ســـال گذشته داشتیم. 
هـــم از لحـــاظ تعـــداد و هـــم از لحـــاظ 
میانگیـــن ســـرمایه گذاری در تولیـــد، 
هـــم از لحاظ هنری، فیلم هـــای فارابی 
توانســـتند بیشـــترین جوایز را در چند 
ســـال گذشـــته بگیرنـــد. هـــم در حوزه 
بین الملـــل برگـــزاری انبـــوه هفته های 
فیلـــم مثـــل همه فیلـــم چیـــن، هفته 
فیلـــم اســـترالیا، هفتـــه فیلم روســـیه، 
هفتـــه فیلم ویتنـــام و ژاپـــن در کارنامه 
یکســـاله بوده اســـت. غیر از هفته های 
فیلمـــی که برگـــزار کردیم در 17 کشـــور 
دیگر هفتـــه فیلم های ایرانـــی را برگزار 
کردیـــم؛ مجموعـــه ای از اتفاقاتـــی کـــه 
در یـــک ســـال پرمشـــغله بـــرای فارابی 
و البتـــه پرحادثـــه برای ســـینمای ایران 

رقـــم خورد.

برنامه مهمی 
برای رونق 
گردشگری 

بین دو کشور 
در نظر گرفته  

شده است. 
یکی از برنامه ها 

این است که 
از اول ژانویه 

پیش رو ویزای 
گروهی برای 

گردشگران دو 
کشور حذف 

خواهد شد 
و گردشگران 

دو کشور 
بدون روادید 
می توانند به 

ایران و روسیه 
سفر کنند

لازم است برای 
خنثی کردن 

این اقدامات 
رسانه ای سازکار 

همکاری های 
جدید در 

عرصه های 
فرهنگی و 

رسانه ای دو 
کشور شکل 

بگیرد. در 
این راستا 

به معاونت 
مطبوعاتی و 

اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی 
مأموریت داده 

شد که هیأتی از 
روزنامه نگاران 

ایرانی برای 
روایت 

واقعیت های 
روسیه به 

مسکو سفر 
کنند و متقابلاً 

در ایران 
نیز میزبان 

هیأتی از 
روزنامه نگاران 
روس باشیم.

اقتباس در 
فارابی ادوار 

مختلفی 
داشته؛ یک 
دوره کتاب 

خریدند 
گفتند اینها 
را فیلمنامه 

کنید. یک دوره 
هم گفتند 

تهیه کننده 
خودش کتاب 
بیاورد و تبدیل 

به فیلمنامه 
کند. یک دوره 

هم مسابقه 
گذاشتند. 

ماحصل این 
بود که از بین 

اینها نهایتاً 5-۴ 
اثر را انتخاب 

کردند که 
تولیدش انجام 

بشود

امسال 
سینماتکیه 

را برده ایم به 
سمت رویداد 

ایده پردازی 
در مورد هفت 

شخصیت 
از اصحاب 

ابی عبدالله 
که تبدیل 

به فیلمنامه 
شوند. 

در بحث 
بین الملل با 

وجود تمام 
مسائل و 
مشکلات 

و حتی 
سعایت هایی 

که از داخل 
ایران علیه 

سینمای ایران 
در جهان 

انجام می شد، 
بشدت فعالانه 

عمل کردیم

آتش زدن قرآن انحراف جدی تمدن غربی در 
اخلاق و مناسبات انسانی است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت وگو با شبکه تلویزیونی روسیه۲۴:

وزیـــر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی بـــا بیان 
اینکـــه فرهنـــگ غربـــی بـــا اصالت هـــا و 
هنجارهای تاریخـــی و دینی مـــا درتعارض 
اســـت، گفـــت: اینکه تحـــت حمایت یک 
دولـــت غربـــی، فـــردی اقـــدام بـــه آتش 
زدن کتـــاب مقدس دو میلیارد مســـلمان 
می کنـــد از مظاهـــر دوگانـــه آزادی بیـــان 
در غـــرب اســـت و انحراف جـــدی تمدن 
غربـــی در اخاق و مناســـبات انســـانی را 

نشـــان می دهـــد.
بـــه گـــزارش مرکـــز روابـــط عمومـــی و 
اطاع رســـانی وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد 

ســـماعیلی  ا ی  مهـــد محمد  ، ســـامی ا
گفت وگـــوی  در  تیـــر-   15 - پنجشـــنبه 
نـــی  یو یز تلو شـــبکه  بـــا  صـــی  ختصا ا
»روســـیه24«، هـــدف از برگـــزاری هفتـــه 
فرهنگـــی ایـــران و روســـیه را گســـترش 
تعامـــات، ارتباطـــات و آشـــنایی متقابل 
و  هنـــر  تاریـــخ،  بـــا  کشـــور  دو  مـــردم 
توانمندی های متقابل بیـــان کرد و افزود: 
ارتباطات و تعامات دو ملت ایران و روسیه 
چندقرنی اســـت و اکنون کـــه در یک گذر 
تاریخی قرار گرفته ایم باید ملت ها همسو 
با هم در این گذر حرکت کنند. معتقدیم 
فرهنگ ایـــن قـــدرت را دارد تا بـــا تحکیم 
ارتباطـــات و روابط ملت هـــا، زمینه ارتقای 
تعامـــات دو کشـــور را در ســـایر حوزه هـــا 
افزایـــش دهـــد. بـــر همین اســـاس نیز به 

فرهنگی
هفتـــه فرهنگی فقـــط به عنـــوان فرصت 
معرفـــی چنـــد هنـــر و دســـتاورد فرهنگی 
نـــگاه نمی کنیم بلکـــه آن را بهانـــه ای برای 
آشـــنایی عمیق در ایـــن مأموریت تاریخی 
خـــود می دانیـــم. مـــا در ایران میـــراث دار 
یـــک تمـــدن هفت هزار ســـاله هســـتیم؛ 
تمدنی که روند پرفراز و نشیبی را گذرانده 
و بـــه جامعه بشـــری خدمات زیـــادی ارائه 

کرده اســـت.
اســـماعیلی با تأکید بر اینکـــه ارتباطات دو 
ملـــت ایران و روســـیه چندقرنـــی و عمیق 
اســـت، تصریح کـــرد: باید تـــاش کنیم با 
افزایـــش مـــراودات و رویدادهای فرهنگی 
ایـــن ارتباطات عمیق فرهنگـــی را در افکار 
عمومی زنـــده نگه داریم؛ بویـــژه امروز که 
دو کشـــور در یـــک ائتـــاف راهبـــردی قرار 

گرفته اند و هـــر دو در یک موضع فرهنگی 
و تمدنـــی بـــا دشـــمنان مشـــترکی روبه رو 
هســـتند، اهمیت افزایش روابط بیشـــتر 

به چشـــم می آید.

شکست استیلای فرهنگی و 
سیاسی غرب مقابل انقلاب اسلامی

وزیـــر فرهنـــگ بـــا اشـــاره بـــه تاش های 
غرب برای انجـــام تهاجم فرهنگی تصریح 
کـــرد: ما یک درگیـــری 200 ســـاله با تمدن 
جدیـــد غربـــی داریـــم که تـــاش می کند 
با اســـتیای سیاســـی، فرهنگ خودش را 
نیـــز به مـــا تحمیل کنـــد؛ فرهنگـــی که با 
اصالت ها و هنجارهـــای تاریخی و دینی ما 

در تعارض اســـت.
عضـــو شـــورای عالـــی انقـــاب فرهنگی به 

اهانت انجام شـــده به قرآن در ســـوئد اشاره 
کرد و گفت: چطور ممکن است یک دولت 
رســـماً اجازه دهد تحت حمایت شان در ملأ 
عـــام و مقابل یک مســـجد، کتاب مقدس و 
آسمانی دو میلیارد مسلمانی که عشق شان 
بـــه قـــرآن اســـت و زندگی شـــان را بـــا ایـــن 
کتـــاب آغاز می کنند و به پایان می رســـانند، 
بسوزاند؟ این نشـــان دهنده انحراف جدی 
اســـت کـــه تمـــدن غربـــی در اخـــاق و در 
مناســـبات انســـانی پدیـــد آورده اســـت. ما 
ایـــن رفتارها را از مظاهـــر و معیارهای دوگانه 
آزادی بیـــان در غرب می دانیـــم. مهم ترین 
اتفاقـــی کـــه در جامعـــه ایرانی مقابـــل این 
هجـــوم فرهنگی غرب اتفاق افتـــاد، انقاب 
اســـامی ایران بود. انقاب اسامی در ایران 
نه یک انقاب برای مســـائل اقتصادی، بلکه 
انقابـــی برای اعتراض عمومـــی مردم ایران 
علیه اســـتیای فرهنگی غرب و وابســـتگی 
حکومت بـــه غربی ها بود. ایـــن کار بزرگ و 
فوق العاده در انقاب اســـامی توسط مردم 

ایران انجام شـــد.

ضرورت اعتلای فرهنگی در پیمان 
شانگهای

اســـماعیلی در بخشـــی از اظهاراتـــش بـــه 
عضویت رســـمی ایـــران در پیمـــان امنیتی 
دفاعـــی شـــانگهای اشـــاره کـــرد و افـــزود: 
پیمان شـــانگهای را فرصتی بی نظیر برای 
دولت هـــای بزرگـــی می دانـــم کـــه تغییـــر 
نظـــم تحمیلی غـــرب به نظـــام بین الملل 
را دنبال می کنند. کشـــورهایی در اتحادیه 
شـــانگهای عضویت دارند کـــه در حال رقم 
زدن آینده تحولات دنیا هســـتند. روســـیه، 
هند، چیـــن، ایران و دیگر کشـــورهایی که 
از آســـیای مرکـــزی در ایـــن پیمـــان حضور 
دارند، باید مســـیر اعتـــای فرهنگی را هم 
همپای قدرت نظامی، سیاسی و اقتصادی 
شـــانگهای گســـترش دهند.  اســـماعیلی 
بـــا اشـــاره بـــه ظرفیت هـــا و فرصت هـــای 
فرهنگـــی بیـــن ایـــران و روســـیه در حوزه 
گردشـــگری بیان کرد: ما به گردشگری به 
عنوان یـــک فرصت بزرگ نـــگاه می کنیم. 
البتـــه از وضعیت فعلـــی رضایـــت نداریم 
امـــا برنامه مهمـــی برای رونق گردشـــگری 
بین دو کشـــور در نظر گرفته  شـــده است. 
یکی از برنامه ها این اســـت که از اول ژانویه 
پیش رو ویزای گروهی برای گردشگران دو 
کشور حذف خواهد شـــد و گردشگران دو 
کشـــور بدون روادید می توانند بـــه ایران و 

روسیه ســـفر کنند.

بازدید وزیر فرهنگ از گنجینه نسخ 
خطی ایرانی در سن پترزبورگ

محمدمهدی اسماعیلی روز پنجشنبه -15 
تیر- در سفر به سن پترزبورگ برای شرکت 
در بخش دوم برنامه هـــای هفته فرهنگی 
ایران و روســـیه، به انســـتیتو نســـخ خطی 
آکادمی علوم روســـیه رفت و از بخش های 
مختلف گنجینه فاخر نســـخ خطی در این 
مؤسســـه بازدید و دفتر یادبود این گنجینه 

را امضا کرد.
وزیـــر فرهنـــگ در دیـــدار با پیشکســـوتان 
و  روس  اسام شـــناس  ایران شـــناس، 
همچنیـــن متخصصـــان فعـــال در عرصه 
نگهداری نســـخ خطـــی ضمـــن تجلیل از 
تاش های دو ســـده اخیر این مرکز گفت: 
اگـــر تاش هـــای صـــورت گرفتـــه در ایـــن 
مرکـــز نبود، امـــروز بخش مهمی از نســـخ 
خطی فارســـی وجـــود نداشـــت و در واقع 
از فهـــم قســـمتی از فرهنگ گذشـــته مان 

محـــروم بودیم.
اسماعیلی فعالان عرصه حفظ و نگهداری 
نســـخ خطی را پاســـداران معنـــوی جهان 
امـــروز توصیف کـــرد و افـــزود: اینکـــه این 
مرکز بـــا پیشـــینه 200 ســـاله بـــه خوبی با 
وجود مســـائل گوناگون همچنان در حال 
فعالیت اســـت و می درخشـــد، شایســـته 
قدردانـــی اســـت. وزیـــر فرهنگ و ارشـــاد 
اســـامی به تاش هـــای صـــورت گرفته در 
ایران بـــرای نگهداری نســـخ خطی اشـــاره 
کرد و گفت: فقیه وارسته آیت الله مرعشی 
نجفـــی از جملـــه شـــخصیت هایی بود که 
با همتـــی بلنـــد، از تـــاراج حـــدود ۶0 هزار 
کتـــاب تاریخی در عـــراق و فـــروش آنها به 
انگلیســـی ها جلوگیـــری کـــرد و امـــروز با 
همـــت آن فقیه بزرگترین کتابخانه نســـخ 

خطی در شـــهر قم فعال اســـت.

همکاری رسانه ای ایران و روسیه 
برای مقابله با دروغ پراکنی غرب 

ضروری است
محمدمهـــدی اســـماعیلی همچنیـــن در 
دیـــدار بـــا الکســـاندر بگلـــوف اســـتاندار 
ســـن پترزبورگ بـــا تأکیـــد بر ایـــن مطلب 
افـــزود: در وقایـــع اخیـــر ایران و روســـیه، 
شـــاهد روایـــت غیرواقعـــی رســـانه های 
غربـــی از وضعیـــت دو کشـــور بودیـــم که 
لازم اســـت برای خنثی کردن این اقدامات 
رســـانه ای ســـازکار همکاری های جدید در 
عرصه های فرهنگی و رســـانه ای دو کشـــور 
شـــکل بگیرد. در این راســـتا بـــه معاونت 

مطبوعاتی و اطاع رســـانی وزارت فرهنگ 
و ارشـــاد اســـامی مأموریت داده شـــد که 
هیأتی از روزنامه نـــگاران ایرانی برای روایت 
واقعیت های روســـیه به مسکو سفر کنند 
و متقابـــاً در ایـــران نیز میزبـــان هیأتی از 

روزنامه نـــگاران روس باشـــیم.
وزیـــر فرهنـــگ دوره کنونـــی مناســـبات 
تهران-مســـکو را فرصتـــی طایـــی بـــرای 
تقویـــت روابط فرهنگـــی و رســـانه ای دو 
کشـــور عنوان کـــرد و گفت: رهبـــران دو 
بـــا درک صحیـــح از اقتضائـــات  کشـــور 
منطقـــه ای و بین المللـــی، دو کشـــور را 
درکنـــار هـــم قـــرار داده انـــد و امـــروز دو 
عرصـــه  در  راهبـــردی  متحـــد  دولـــت، 
بین المللـــی هســـتند. دو کشـــور مصمم 
بـــه ارتقای مناســـبات در حـــوزه فرهنگی 
همـــگام بـــا دیگـــر عرصه هـــا هســـتند. از 
ایـــن رو، کارگـــروه مشـــترک فرهنگـــی را 
ذیل کمیســـیون مشـــترک همکاری های 
تـــا  دو کشـــور فعال تـــر خواهیـــم کـــرد 
همکاری های دوجانبه با شـــتاب بیشتری 
گســـترش یابـــد. او از ســـن پترزبورگ بـــه 
عنوان قله فرهنگی روســـیه یاد کرده و بر 
تقویـــت همکاری های فرهنگـــی دوجانبه 

تأکیـــد کرد.

حامی ترجمه آثار فاخر فارسی به 
زبان روسی هستیم

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی گفت: وزارت 
فرهنگ بـــرای ترجمـــه آثار فاخـــر ادبیات 
فارســـی به زبان روســـی آمادگی کامل دارد 
و از هرگونـــه اقدامی در این زمینه حمایت 

. می کند
محمدمهـــدی اســـماعیلی همچنیـــن در 
نشســـت با نمایندگان نهادهای فرهنگی 
جمهوری اسامی ایران در روسیه با تأکید 
بـــر ایـــن مطلـــب افـــزود: در فعالیت های 
و  امکانـــات  داخلـــی،  و  مـــرزی  بـــرون 
پشـــتیبانی فضای کار را متفـــاوت می کند، 
اما محور اصلی موفقیت نیســـت. شـــرط 
کافـــی برای موفقیـــت در ایـــن عرصه نگاه 
جهادی اســـت. امروز جمهوری اســـامی 
ایـــران موقعیـــت و جایـــگاه پرافتخار خود 
در عرصـــه بین المللـــی را مرهون شـــهدا، 
امام راحـــل )ره(، ســـکانداری مقام معظم 
رهبری و رشـــادت های بزرگانـــی همچون 
ســـردار حاج قاســـم ســـلیمانی اســـت که 
بایـــد در عرصـــه فرهنگی نیز متناســـب با 
ایـــن جایـــگاه، برنامه ریزی هـــا و تاش ها 

را دنبـــال کرد.

عکس: سایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

ویزای گردشگری ایران و روسیه از سال ۲۰۲۴حذف می شود

ادامه از صفحه ۱9


